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Jste historicky první ženou v  nejužším 
vedení svazu, (konkrétně) první ženou 
na postu místopředsedkyně OSŽ. S čím, 
s  jakými představami do této funkce na-
stupujete?
Když se podíváme na zastoupení žen v politice, 
přicházíme se zjištěním, že jejich poměrové za-
stoupení je v současnosti vyšší než letech mi-
nulých. Jsem ráda, že se tomu tak děje i na OSŽ, 
které má nejen celorepublikovou, ale především 
mezioborovou působnost.

Zvolení do  funkce místopředsedkyně OSŽ, 
za což voličům děkuji, je pro mě nesmírně za-
vazující. Zhodnocuje mou předchozí činnost 
v NeRV OSŽ, kdy jsem v minulém volebním ob-
dobí zastávala funkci tajemnice NeRV OSŽ. 
Na post místopředsedy jsem tedy měla možnost 
se připravit, doplněním vědomostí z odborové 
činnosti, ze zákoníku práce, seznámení se s fun-
gováním OSŽ , praktickými návštěvami v opra-
várenských závodech a  na  stavbách získala 

povědomí o činnosti a výrobním zaměření v jed-
notlivých společnostech.

Základní představou je pro mne pokračová-
ní v dosavadní činnosti svého předchůdce pana 
Miroslava Novotného a spolupráce s předsedou 
OSŽ a se svými kolegy na odborovém sdružení.

Dalším mým neméně důležitým cílem je udr-
žitelnost členské základny, popřípadě zvyšová-
ní členské základny rozšířením působnosti OSŽ 
ve společnostech, nejen tam, kde má OSŽ pů-
sobnost, ale také tam, kam přecházejí zaměst-
nanci z našich firem. Jedním z cílů, jak dosáh-
nout kvalitní odborářskou práci, je uzavírání 
kolektivních smluv. Stejně důležitá a z mého po-
hledu podstatná, je vyšší propagace OSŽ. Mys-
lím si, že OSŽ má dost důvodů, proč se zvidi-
telnit.

Předmětem kritiky části Nedrážního re-
publikového výboru před VII. sjezdem byl 
způsob, jakým jste se do vedení NeRVu do-

stala. Chcete nějak oslovit i ty, kteří vás ne-
volili, kteří s vaší volbou nesouhlasili?
Především bych velice ráda uvedla, že kritika, 
o které hovoříte, nebyla směřována na moji oso-
bu, o čemž svědčí návrhy z jednotlivých ZO OSŽ 
a Výborů OSŽ. Je všeobecně známo, že:  „není 
člověk ten, který by se zalíbil lidem všem”. Mož-
ná by bylo vhodné oslovit delegáty Konference 
nedrážních ZO OSŽ, proč mi dali svůj hlas. Zá-
roveň by bylo vhodné dát prostor oponentům.

Vše kolem voleb bylo v souladu se schvále-
nými Dokumenty OSŽ a schváleným jednacím 
a volebním řádem. Při tajných volbách na KNZO 
v České Třebové 13. 6. 2017 jsem získala 82% 
hlasů, což je pro mne velice zavazující, a vyja-
dřuje to i názor členské základny nedrážních.

Ještě si dovoluji podotknout, že přítomná re-
vizní komise OSŽ nezjistila pochybení a ani poz-
ději nevznesla jakoukoliv námitku proti způso-
bu voleb. Z toho vyplývá, že způsob voleb byl, 

NeRV měsíc po sjezdu! 
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jak již uvedla, zcela podle platných pravidel a ja-
kýkoliv podtext v této oblasti je nemístný.

Co se týká Vašeho druhého dotazu, nebráním 
se jakékoliv konstruktivní diskuzi, dokáži při-
jmout i kritiku, pokud je věcná. Rozhodně si ne-
chci vyměňovat názory s oponenty přes infor-
mační kanály či média. Prostoru na jednání je 
v OSŽ a NeRV OSŽ dostatek.

„Již delší dobu to v  našem svazu skřípe; 
od roku 1989 ztrácejí odbory svoji pozici i své 
pravomoci; je třeba vrátit se k základnímu 
poslání odborů a tím je hájit práva a zájmy 
zaměstnanců, pro něž je mzda hlavním zdro-
jem obživy”, to nejsou slova moje, ale Pavla 
Štillera, člena NeRV OSŽ, předsedy ZO OSŽ 
v lounském Legios Loco. Ztotožňujete se 
s jeho názory, co uděláte pro jednotu OSŽ?
V uvedené citaci od Pavla Štillera, předsedy ZO 
OSŽ Legios Loco, se vracíte k anketě, která se do-
týkala VI. Sjezdu OSŽ. Připomínám, že citace je 
neúplná, a vytržená z kontextu. Chybí zde napří-
klad i pasáž o nutné vzájemné spolupráci, o so-
lidaritě mezi sebou navzájem. Rovněž se zde do-
týká možné spolupráce s ostatními odborovými 
svazy. Toto jsou základní témata, která naše od-
boráře trápila v uplynulém období a trápí je do-
posud, jak vyplývá z ankety a vyjádření někte-
rých delegátů před VII. sjezdem OSŽ. S těmito 
názory souhlasím a ztotožňuji se s nimi.

O celistvost OSŽ se musí snažit všichni vedou-
cí funkcionáři, protože tohoto cíle nemůže nikdy 

dosáhnout jednotlivec. Takže zde zcela logic-
ky navazuji na nutnou spolupráci mezi jednot-
livými podnikovými výbory OSŽ (ČD, ČDC, SŽDC 
a NeRV) a především s novým předsedou OSŽ 
Mgr. Martinem Malým.

Co považujete za největší úspěch NeRVu  
v uplynulých letech a co naopak za neú-
spěch? Hodláte něco zásadního v  nové 
funkci oproti svému předchůdci měnit?
Za největší úspěch NeRV OSŽ považuji jeho ce-
listvost a jednotu (až na některé výjimky, která 
potvrzují pravidla). Rovněž za úspěch považu-
ji, že přes krizi, která panovala v ČR, došlo k za-
chování zaměstnanosti, stabilizaci členské zá-
kladny, a k jejímu mírnému nárůstu a především 
k uzavření kvalitních kolektivních smluv v uply-
nulém období.

Za neúspěch lze považovat zrušení ZO OSŽ FE-
REX Liberec, na podkladě zániku firmy a dalších 
společností (ŽOS České Velenice, MOVO Plzeň).

Zásadní změny nechystám, NeRV je celistvý 
a jeho funkčnost koncepčně vyhovující, není pro-
to důvodu dělat radikální změny. K určitým drob-
ným změnám dojde v oblasti řízení NeRVu OSŽ, 
které jsou vyvolány především ztrátou pozice ta-
jemníka a to znamená změnou vedení, ale jsou 
nutné také z pohledu vývoje a programu OSŽ.

Přijala jste zároveň funkci zástupkyně OSŽ 
v bytové komisi při Radě seniorů ČR, Vaše 
cíle?
Tuto funkci jsem přijala na  základě oslove-
ní předsedou Republikové rady seniorů panem 
Kurtem Mužíkem. Mým cílem je aktivně se po-
dílet na  tvorbě  Zákona o  sociálním bydlení 
ve spolupráci se SON, vedeným Ing. Tarabou, 
místopředsedou Rady seniorů v ČR.

Otázky kladl vedoucí redaktor odborových 
novin OSŽ OBZOR Mgr. Michael Mareš
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Kdo žije v srdcích svých blízkých a přátel, 
není nikdy mrtev...

Vážení čtenáři,
se smutkem v srdci vám musíme oznámit 
smutnou zprávu, že 18. prosince v dopoled-
ních hodinách odešel navždy náš velký a mi-
mořádně oblíbený kamarád a spolupracov-
ník Josef Šlachta. Titulek k této smutné zprávě 
se možná bude mnohým zdát až příliš nadne-

sený jako jedno velké klišé. Je to však omyl – 
Pepa tu bude navždy s námi… bude v našich 
myšlenkách i činech, na jazyku nám ho bu-
dou do nekonečna připomínat naše chuťo-
vé buňky, neboť kromě svého řemesla, neboť 
kromě aktivní odborové činnosti plnil při spo-
lečných setkáních naše hladové žaludky chut-
nou krmí…

V podvědomí nám už navždy bude znít 
jeho bojovný hlas i postoj při kolektivním vy-
jednávání, znovu budeme vnímat jeho aktiv-
ní účast při hájení členů jeho základní orga-
nizace při OHL ŽS, kde působil jako předseda 
vůči jakékoliv nespravedlnosti. Na straně prá-
va stál i jako člen revizní komise OSŽ a je víc 
než symbolické, že ho v ní nahradil jeho syn.

Připomeneme si ho rádi na sportovním kol-
bišti, ať už se jednalo o pétanque, elektro-
nické šipky, nebo volejbal či v oblíbené ka-
retní hře taroky. Určitě si rádi vzpomeneme 
na jeho koupel v moři, do kterého by jinak 
pro nepříznivé počasí vstoupili tak akorát 
lední medvědi. Ne že by Pepa vynikal vytří-
beným hlasem pěveckého barda, ale kdo ne-
slyšel v jeho podání letitý hit Santa Maria, byl 
o mnohé ochuzen.

Josef Šlachta s námi prožil mnoho zářných 
společných dnů a jejich výčet by mohl pokra-
čovat… Držme se však toho, že kdo žije v srd-
cích svých blízkých a přátel, není nikdy mr-
tev – a proto
	 	 Čest	jeho	památce!	
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Z jednání VII. sjezdu OSŽ

I.�VII.� sjezd� OSŽ� svým� usnesením� ze� dne�
11.�11.�2017�schvaluje:�
�Jednací�řád�VII.�sjezdu�Odborového�sdru-
žení�železničářů�(dále� jen�OSŽ);�Volební�řád�
VII.�sjezdu�OSŽ;�Zprávu�Ústředí�OSŽ�o činnosti�
po VI.�sjezdu�OSŽ;�Zprávu�Ústředí�OSŽ�o hos-
podaření�po VI.�sjezdu�OSŽ;�Zprávu�Revizní�
komise�OSŽ�za období�po VI.�sjezdu�OSŽ;�Pro-
gram�OSŽ�na období�do roku�2021;�Pracov-
ní�předsednictvo�VII.�sjezdu�OSŽ,�řídící�jedná-
ní�VII.�sjezdu�OSŽ,�pracovní�komise�VII.�sjezdu�
OSŽ,�zapisovatele�a ověřovatele� jednání�VII.�
sjezdu�OSŽ�a jimi�předložené�zprávy,
a dále�schvaluje
 �Pracovní�předsednictvo�VII.� sjezdu�OSŽ�
ve složení:�Bc. Renata�Dousková,�Mgr. Martin�
Malý,�Radek�Nekola,�Bc. Jaroslav�Pejša,�Petr�
Štěpánek,�Martin�Vavrečka,�Vladislav�Vokoun,
řídící� jednání�VII.�sjezdu�OSŽ:�Radek�Nekola,�
Petr�Štěpánek
 � Zapisovatelé� jednání� VII.� sjezdu� OSŽ:�
Ing. Ludmila�Malinová,�Jana�Muláková,�Petr�
Nárožník,�Bc. Alena�Šimáčková
 �Ověřovatelé�zápisu�z  jednání�VII.� sjezdu�
OSŽ:�Kurt�Mužík,�Štěpán�Lev,�Ivana�Malouno-
vá,�Jaromír�Strýček,�Pavel�Štiller
�Pracovní�komise�VII.�sjezdu�OSŽ�ve složení:
Mandátová�komise�VII.�sjezdu�OSŽ:�Jiří�Drbal,�
Karel�Hybš,�Pavel�Kundrik,�Luděk�Šebrle,�Mi-
roslav�Vorek
�Volební�komise�VII.�sjezdu�OSŽ:�Tomáš�Gilg,�
Adolf�Hradílek,�Zdeněk�Kodalík,�Bohumír�Reit-
mayer,�MUDr. Gabriela�Ritterová,�Jiří�Soldán
Návrhová�komise�VII.�sjezdu�OSŽ:�Bc. Zdeněk�
Bek,�Miroslav�Gloss,�Vlasta�Kovaříková,�Ka-
rel�Šimáček,�Bc. Marta�Urbancová,�Martin�Za-
tloukal
�Stanovy�OSŽ�po VII.�sjezdu�OSŽ�se�stávají-
cím�logem�OSŽ
�Další�vydávání�čtrnáctideníku�OBZOR�v tiš-
těné�podobě

II. Bere�na vědomí
�Vystoupení�hostů�VII.�sjezdu�OSŽ:
Bohumíra�Dufka�–�předsedy�ASO,�Mgr. Františ-
ka�Zaparanika�–�předsedy�OZŽ

III.�Zvolil
�Předsedu�OSŽ:
Mgr. Martina�Malého,�který�se�stává�členem�
Představenstva�OSŽ�a členem�Ústředí�OSŽ
�I.�místopředsedu�OSŽ:
Vladislava�Vokouna
�Místopředsedu�OSŽ�pro�správu�majetku:
Martina�Vavrečku,�který�se�stává�členem�Před-
stavenstva�OSŽ�a členem�Ústředí�OSŽ
�Předsedkyni�Revizní�komise�OSŽ:
Barunku�Balážovou
�Revizní�komisi�OSŽ�ve složení:
Lenka�Lopraisová,�Jana�Pešoutová,�Pavel�Ploc,�
Milena�Onderková,�Tomáš�Sopko,�Jana�Stejs-
kalová,�Miroslav�Škota,�Tomáš�Šlachta�
�21�členů�Ústředí�OSŽ:
Petr�Doležal,�Jiří�Drbal,�Petr�Dvořák,�Stanislav�

Hlouch,�Alexandr�Holub,�Bořivoj�Ji-
ránek,�Milan�Kovács,�Pavel�Krhounek,�
Petr�Kubička,�Miroslav�Loužil,�Miro-
slav�Novotný,�František�Pavlík,� Jan�

Rychnovský,�Jan�Slováček,�Renata�Spanilá,�Iva-
na�Strbačková,�Karel�Šimáček,�Jana�Štanclová,�
Pavel�Štiller,�Bc. Petr�Toman�BA�(Hons),�Franti-
šek�Vopátek.

IV.�Potvrdil�volbu
�Místopředsedů�OSŽ:
Vladislav�Vokoun,�Radek�Nekola,�Bc. Renata�
Dousková,�kteří�se�touto�volbou�stávají�členy�
Představenstva�OSŽ�a členy�Ústředí�OSŽ
�Tajemníků�PV�OSŽ:
Antonín�Leitgeb,�Věra�Nečasová,�Miloš�Pale-
ček,�Dušan�Richter,�Petr�Štěpánek,�Bc. Marta�
Urbancová,�kteří�se�touto�volbou�stávají�členy�
Představenstva�OSŽ�a Ústředí�OSŽ
 �Kurta�Mužíka�předsedou�Republikové�rady�
seniorů,�uskutečněné�3.�konferencí�seniorů�OSŽ,�
který�se�tímto�stává�členem�Ústředí�OSŽ�Mirosla-
va�Škoty�do funkce�místopředsedy�Revizní�ko-
mise�OSŽ,�provedenou�Revizní�komisí�OSŽ

V. Ukládá
�Ústředí�OSŽ:
Uvést�do souladu�všechny�vnitřní�dokumen-
ty�OSŽ�se�Stanovami�OSŽ�po VII.�sjezdu�OSŽ�
a s platnou�legislativou�ČR�v termínu�do 31.�
března�2018
Vydat�pro�vnitřní�potřebu�v tištěné�a elektro-
nické�podobě�Dokumenty�OSŽ�po VII.�sjezdu�
OSŽ�v termínu�do 30.�dubna�2018
V případě�projednávání�jakékoliv�novelizace�
zákona�č.�77/2002�Sb.,�aby�důsledně�bránilo�
benefity�členů�OSŽ,�které�tento�zákon�umož-
ňuje�a k jejich�obraně�využilo�případně�i poru-
šení�sociálního�smíru.
�Ústředí�a delegáty�sjezdu�informovat�vše-
mi�dostupnými�prostředky�členskou�základnu�
o usnesení�a závěrech�VII.�sjezdu�OSŽ.

 VI.�VII.�Sjezd�OSŽ�plně�podporuje:
�Dosavadní�postup�Ústředí�OSŽ�při�vyjedná-
vání�o jízdních�výhodách�a vyzývá�Minister-
stvo�dopravy,�ČD,�a.s.,�ČD�Cargo,�a.s.�a SŽDC�
státní�organizaci,�aby�dále�postupovali�v du-
chu�dosavadních�dohod.�Současně�uděluje�
Ústředí�OSŽ�mandát,�aby�v případě�nepřízni-
vého�vývoje�při�dalším�vyjednávání�o jízdních�
výhodách�použilo�i krajních�prostředků�včet-
ně�porušení�sociálního�smíru.

VII. Vyslovuje�poděkování:
 �Všem�členům�Základních�organizací�OSŽ�
a jejich�funkcionářům,�kteří�každodenně�dob-
rovolně�a obětavě�vykonávají�svou�práci�pro�
OSŽ.�Bez�této�práce�by�nebylo�nikdy�dosaže-
no�nezpochybnitelných�úspěchů�OSŽ,�a  to�
zejména�v oblasti�pracovněprávní�ve vzta-
hu�k podnikům,�ve kterých�OSŽ�působí.�Dále�
i v oblasti� legislativní�v rámci�České�republi-
ky,�Evropské�unie�a jejich�odborových�struk-
turách.�V neposlední�řadě�také�v rovině�lidské�
a solidární.
Dlouholetým� funkcionářům� OSŽ:� Antonín�
Bartoš,�Mgr. Josef�Dolejší,� Iva�Holzknechto-
vá,�Adolf�Hradílek,�Bohumil�Reitmayer,�Jaro-
slav�Zajíček
�Všem�členům,�funkcionářům�a zaměstnan-
cům�OSŽ,�kteří�se�podíleli�na přípravě
a uskutečnění�VII.�sjezdu�OSŽ.

Předsedkyně návrhové komise: 
Bc. Marta Urbancová

členové:
Bc. Zdeněk Bek
Miroslav Gloss

Vlasta Kovaříková
Karel Šimáček

Martin Zatloukal

USNESENÍ 

Jednání�o pokračování�zaměstnaneckých�
jízdních�výhod�po roce�2017,�které�mezi�od-
borovými�organizacemi,�MD,�ČD,�ČD�Cargo�
a SŽDC�probíhalo�už�od července�letošní-
ho�roku,�se�nám�v posledních�dnech�poda-
řilo�dotáhnout�do úspěšného�konce.�Podpi-
sem�připraveného�memoranda�o zajištění�
sociálního�smíru�na železnici�budou�jízdní�
výhody�všech�držitelů�zachovány�i po roce�
2017,�pouze�se�mění�způsob�jejich�zajištění.�
Namísto�dosavadního�stavu,�kdy�„režijka“�
opravňovala�držitele�k užívání�všech�vla-
ků�ČD,�bude�nově�„režijka“�(prolongaci�platí�
držitel)�opravňovat�pouze�k užívání�stávají-
cích�vlaků�vedených�Českými�dráhami�v zá-
vazku�veřejné�služby.�K používání�komerč-
ních�vlaků,�lanovky�ČD�a vlaků,�které�budou�
v budoucnu�České�dráhy�provozovat�v zá-
vazku�veřejné�služby�na základě�úspěchu�
v nabídkovém�řízení,�budou�držitelé�„reži-

jek“�potřebovat�ještě�časový�příplatek,�kte-
rý�svým�zaměstnancům,� jejich�rodinným�
příslušníkům�a důchodcům�dokoupí� jako�
benefit� jejich� zaměstnavatel� (SŽDC,� ČD�
a jejich�dceřiné�společnosti).

Tento�nový�kombinovaný�způsob�zajiš-
tění� jízdních�výhod�fakticky�nijak�nezhor-
šuje�postavení�jejich�držitelů,�ale�současně�
také,�na rozdíl�od stávajícího�stavu,�nebude�
České�dráhy�znevýhodňovat�v konkuren-
ci�s ostatními�železničními�dopravci.�Pokud�
se�týká�ceny�prolongace�„režijky“,�tato�bude�
podle�memoranda�v  letech�2018�a 2019�
na rok�činit�1100�korun�pro�zaměstnance,�
600�Kč�pro�děti�a důchodce�a 1250�Kč�pro�
dospělé�rodinné�příslušníky.

Mgr. Martin Malý
předseda OSŽ

ZMĚNA U REŽIJNÍCH VÝHOD



4 � NEDRÁŽNÍ OBZOR

Z jednání VII. sjezdu OSŽ

Karel Jungmann, předseda ZV OSŽ žst. 
Kladno,�reagoval�na dopisy,�které�delegátům�
zaslal�předseda�OSŽ�Bc. Jaroslav�Pejša.�Uve-
dl�mimo�jiné,�že�není�možné�zajistit,�aby�Čes-
ké�dráhy�obstály�ve všech�výběrových�říze-
ních,�OSŽ�by�však�mělo�zajistit�odpovídající�
podmínky�i pro�zaměstnance�dalších�doprav-
ců,�včetně�vzájemného�uznávání�režijních�vý-
hod.�Kriticky�se�vyjádřil�o nabídce�společnosti�
ČD�travel,�která�dle�jeho�názoru�nabízí�předra-
žené�zájezdy,�což�považuje�za nehospodár-
né�vzhledem�k nakládání�s Centrálním�fon-
dem�FKSP.

Bc. Jaroslav Pejša�k otázce�uznávání�režij-
ních�výhod�i ke kritice�ČD�travel�uvedl,�že�je�
třeba�posoudit�konkrétní�údaje,�proto�nabídl�
na toto�téma�pozdější�diskusi.�

Jeho�slova�doplnil�Vladislav Vokoun,�kte-
rý�rovněž�uvedl,�že�byla�otevřena�složitá�té-
mata,�a proto�k nim�také�on�nabízí�následnou�
diskusi,�ať�co�se�týká�poskytování�jízdních�vý-
hod,�tak�využívání�sociálního�fondu.�„Je třeba 
si o tom podiskutovat, abychom nedělali před-
časné závěry,“�uvedl�Vladislav�Vokoun.

Rovněž� další� diskutující,� Petr Sýkora 
z PP OKV Most,� reagoval�na dopisy�před-
sedy�OSŽ�Bc. Pejši.�„Dělat odborovou činnost 
u soukromých dopravců je cesta správným smě-
rem,“�řekl�a dále�uvedl,�že�co�se�týká�vyjedná-
vání�s kraji,�jde�především�o záležitost�vedení�
Českých�drah.�Dále�se�zmínil�o způsobu�vo-
leb�v základních�organizacích�a dotkl�se�infor-
mační�a mediální�politiky�OSŽ,�přičemž�pod-
pořil�zachování�tištěné�formy�Obzoru�vedle�
webových�stránek.�Co�se�týká�zvyšování�pla-
tů�na železnici,�uvedl,�že�by�to�mělo�být�záleži-
tostí�jednotlivých�podnikových�výborů.�Kriti-
zoval�i velký�počet�zástupců�seniorů�na sjezdu��
(30 delegátů, pozn. red. OBZOR),�podle�jeho�ná-
zoru�by�měl�být�sjezd�určen�přednostně�aktiv-
ním�pracovníkům.

Místopředseda�Republikové�rady�seniorů�
Alois Malý�reagoval�na diskusní�příspěvek�Pe-
tra�Sýkory�z Mostu,�který�se�zmínil�o tom,�že�
senioři�by�měli�mít�nejen�menší�zastoupení�
na sjezdu,�ale�i ve funkcích�v základních�orga-
nizacích.�„Cítíme se dotčeni vystoupením Petra 
Sýkory, nemohu pochopit, co máte proti seni-
orům. My jsme zakládali svaz, utvářeli ho a za-
sloužili bychom si snad trochu úcty! Jsme pl-
nohodnotní členové OSŽ s nezanedbatelným 
počtem členů v základně OSŽ, podíleli jsme se 
i na tvorbě majetku, kterým dnes OSŽ dispo-
nuje. Jsem rád, že vedení OSŽ si seniorů váží 
a je vůči nim vstřícné,“�řekl�ve svém�vystoupe-
ní�Alois�Malý.

Petr Sýkora� reagoval�na vystoupení�Aloi-
se�Malého�s krátkou�technickou�poznámkou:�
„Kdyby mě senioři poslouchali, tak s tímhle ni-
kdy nemůžou vystoupit a napadat mě.“

Dalším� diskutujícím� byl� předseda� OSŽ��
Mgr. Martin Malý,�který�se�ve svém�vystou-
pení�zabýval�třemi�oblastmi.�Zaprvé�se�zastal�
ČD�travel�a uvedl,�že�vždy�je�možno�najít�pří-

klad,�kdy�je�možné�nabídnout�rekreaci�za vý-
hodnějších�podmínek.�ČD�travel�podle�jeho�
slov�nepůsobí�na principu�zisku,�ale�tak,�aby�
zajistila�členům�kvalitní� rekreaci.�„Jsme po-
loviční vlastníci (druhá polovina patří Českým 
drahám), a máme nad ČD travel kontrolu. Vede-
ní cestovky je ochotno vysvětlit kterýkoli případ 
nebo nesrovnalost,“�řekl�Mgr. Malý.�Návrh,�aby�
jízdní�výhody�platily�na vlaky�všech�doprav-
ců,�označil�jako�možnou�vizi�budoucnosti,�ale�
jak�dále�uvedl,�nyní�jde�o to�zachovat�režijky�
u vlaků�Českých�drah�a u komerčních�vlaků.�

Tam,�kde�ČD�nebudou�působit,�je�třeba�vyjed-
nat�výhodné�jízdné.�K otázce�důchodců�a sna-
hám�omezit� jejich�práva,�což�často�zazníva-
lo�v předsjezdovém�období,�poznamenal,�že�
jde�o otázku�slušného�jednání�a při�normál-
ních�lidských�vztazích�žádné�problémy�nehro-
zí.�„Senioři jsou ti, kteří nám to vše vybudovali 
a mohou nám díky svému nadhledu přispět ra-
dou a pomocí,“�řekl�Mgr. Malý.

Připravila redakce čtrnáctideníku OBZOR

DOPIS DELEGÁTŮM SJEZDU

DISKUZE 

Vážené�delegátky�a delegáti,
dovolte,�abych�se�dnes�spolu�s vámi�za-

myslel�nad�současnou� i budoucí� informač-
ní�a mediální�politikou�OSŽ.�Hlavním�zdro-
jem�informací�o činnosti�OSŽ�jsou�nyní�tištěný�
čtrnáctideník�Obzor�a webové�stránky�OSŽ.�
Již�v roce�2011�jsme�uvažovali�na programo-
vé�konferenci�o změně�periodicity�tehdejší-
ho�týdeníku�Obzor�a přechod�na především�
internetové�zpravodajství,�ale�po diskuzi�jsme�
dospěli�k názoru,�že�by�to�bylo�předčasné.�
Ke změně�Obzoru�na čtrnáctideník�a  inten-
sivnějšímu�internetovému�zpravodajství�jsme�
přešli�v roce�2015.�Prakticky�každý�pracovní�
den,�někdy�i o víkendech,�se�objevuje�na we-
bové�stránce�OSŽ�aktuální� informace.�Tato�
stránka�je�podle�ohlasů�sledována�pravidelně�
jak�politiky,�tak�i novináři.�Vedle�letos�vzniklého�
webu�„zdopravy.cz“�je�web�OSŽ�hlavním�zdro-
jem�aktuálních�informací�o železnici�a bezkon-
kurenčním�serverem�mezi�odborovými�svazy�
na železnici.�V loňském�roce�vznikl�i twittero-
vý�účet�PV�OSŽ�Cargo,�a.s.,�který�je�však�vě-
nován�výhradně�ČD�Cargo,�a.s.�a činnosti�OSŽ�
u tohoto�podniku.�Již�několik�let�rovněž�fungu-
je�internetový�Nedrážní�Obzor,�který�se�věnu-
je�výhradně�problematice�nedrážních�ZO�OSŽ.�
Jedinou�komplexní�informací�o OSŽ�je�tak�in-
ternetový�magazín�www.osz.org.�A hlavní�no-

vinky�uplynulých�14�dnů�jsou�shrnuty�v Ob-
zoru�spolu�s poradenskou�činností�odd.�ESO�
a BOZP,�názory�čtenářů�a podrobným�zpravo-
dajstvím�o sportovní�činnosti�OSŽ.

Toto�vše�je�však�v současné�době�zajišťová-
no�jediným�stálým�zaměstnancem,� Ing. Mi-
chaelem� Marešem,� za  výpomoci� čtyř� dů-
chodců�pracujících�jako�OSVČ.�V uplynulých�
dvou� letech�byly�v redakci�Obzoru�postup-
ně�zaměstnány�tři�spolupracovnice�v mlad-
ším�věku,�ale�bohužel�se�všemi�byla�po obou-
stranné�dohodě�ukončena�pracovní�činnost�
pro�nedostatečnou�odbornost.

Pokud�budeme�chtít�i nadále�udržet�vedle�
internetového�magazínu�i tištěný�Obzor,�bude�
muset�Ústředí�OSŽ�navýšit�v rozpočtu�na rok�
2018�mzdové�náklady,�aby�mohl�být�v Obzo-
ru�zaměstnán�druhý�kvalifikovaný�pracovník�
na plný�úvazek.�V rámci�finančních�možností�
OSŽ�to�není�neřešitelný�problém,�ale�jde�o sta-
novení�priorit.�Teď�na sjezdu�bude�možnost�
v dostatečně�reprezentativním�zastoupení�
rozhodnout.�Chcete�zachovat�i tištěný�čtrnác-
tideník�Obzor�vedle�webové�stránky,�nebo�ne?

Vážené�delegátky�a delegáti,�je�to�na vašem�
rozhodnutí.

Bc. Jaroslav Pejša
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OSŽ
MUSÍ BÝT 

SILNOU
ORGANIZACÍ

Reakce čtenáře na  anketu redakce čtr-
náctideníku OBZOR u příležitosti konání 
VII. sjezdu OSŽ, ve které na otázky odpo-
vídala i členka NeRV OSŽ MUDr. Gabriela  
Ritterová.

Vážená paní doktorko!
Zdravím Vás z Velvar. Přečetl jsem si Váš pří-

spěvek na sjezdu OSŽ. Ano, souhlasím, ačko-
liv jsem jen pouhý důchodce ČSD, tak si myslím, 
že stále nejde spát na vavřínech, které jsou už 
vlastně už moc potrhané. 

Žil jsem v Praze (rok 1975 až 2005) a praco-
val jsem na hlavním nádraží v Praze, takže vím, 
že OSŽ bylo opravdu silné odborové sdružení 
a nyní už tomu tak není.

Napsal jsem i novému předsedovi OSŽ, aby 
ukázal, jak se vyrovnat i s kritikou a snažil se při-
vést znovu (s vedením OSŽ) naše OSŽ k tomu, 
aby bylo opět silnou organizací.

Byl jsem velmi potěšen, že sjezd OSŽ schválil 
další vydávání našeho Obzoru. Vám přeji mno-
ho zdaru v práci a životní pohodu.

S pozdravem
Jiří Krejčí

důchodce ČSD

Nová éra nedrážních základních organizací OSŽ
Termínovaný plán jednání orgánů OSŽ a NeRV na rok 2018

vypracovaný na základě Vašich připomínek a schválený na jednání 
Ústředí OSŽ

Zkratky:�Ú OSŽ�–�Ústředí�Odborového�sdružení�železničářů

P OSŽ�–�Představenstvo�Odborového�sdružení�železničářů

NeRV�–�Nedrážní�republikový�výbor-�nejvyšší�orgán�nedrážní�sekce

za účasti�předsedů�všech�ZO�OSŽ�(podle�statutu�NeRV)

Školení�pořádaná�kanceláří�předsedy�OSŽ�budou�vypsána�na 1.�a 2.�pololetí�v novém�roce�
v měsíci�lednu�2018.�Témata�a lektoři�budou�konkretizováni�podle�požadavků�ZO�OSŽ�a reakce�
na změnu�zákonů�v ČR.

Bc. Renata Dousková 
místopředseda OSŽ 

a předseda NeRV OSŽ

Měsíc P OSŽ Ú OSŽ NeRV

Leden 9.1. 17.1.�až�19.1. 23.1.

Únor 6.2. 21.2.

Březen 6.3. 21.3. 20.3.

Duben 10.4 23.4.

Květen 9.5. 23.5. 22.5.

Červen 5.6. 20.6.

Červenec 10.7.

Srpen 7.8.

Září 4.9. 12.9. 25.9.

Říjen 9.10. 25.10.

Listopad 6.11. 21.11. 27.11.

Prosinec 4.12. 19.12.
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Od ledna 2018 dochází 
k valorizaci všech důchodů Neomezený home office 

i sójové mléko
Tak nalákáte mileniály

Jak se bude v roce 2018 
počítat čistá mzda

Od ledna roku 2018 se mění základní výměra důchodu, zvýší se 
o 150 Kč, procentní výměra důchodu vzroste o 3,5 %. Zvýšení 
provede Česká správa sociálního zabezpečení zcela automaticky, 
nemusí se o toto navýšení žádat.

Schválená valorizace důchodů se týká všech druhů důchodů, 
tj. starobních, včetně předčasných starobních důchodů, invalid-
ních, vdovských, vdoveckých a sirotčích. Základní výměra důcho-
du, která je stejná pro všechny druhy důchodů se zvýší o 150 Kč, 
tj. z 2 550 Kč na 2 700 Kč. Individuální procentní výměra důchodu 
závislá na získaných dobách důchodového pojištění a dosahova-
ných příjmech vzroste o 3,5 %. V roce 2017 byl důchod vyplácen 
ve výši například 11 828 Kč. Od lednové splátky důchodu v roce 
2018 se základní výměra zvýší o 150 Kč na 2 700 Kč, procentní 
výměra se zvýší o 3,5 %, tj. o 325 Kč (částka zvýšení se vždy zao-
krouhluje na celé koruny směrem nahoru). Od ledna 2018 bude 
výše důchodu 12 303 Kč měsíčně, tj. důchod se zvýší o 475 Kč.

Zvýšení se týká také tzv. dílčích důchodů, které byly přizná-
ny podle koordinačních nařízení Evropské unie nebo podle mezi-
národních smluv o sociálním zabezpečení. V těchto případech se 
zvýší rovněž o 3,5 % své hodnoty a základní výměra dílčího dů-
chodu se však zvýší o poměrnou část ze 150 Kč.

O 3,5 % celkové výše se zvyšují také příplatky k důchodům dle 
platné legislativy – jde o příplatky k důchodu přiznané podle na-
řízení vlády č. 622/2004 Sb., o poskytování příplatku k důchodu 
ke zmírnění některých křivd způsobených komunistickým reži-
mem, a příplatky podle zákona č. 357/2005 Sb., o ocenění účast-
níků národního boje za vznik a osvobození Československa a ně-
kterých pozůstalých po nich. 

Ve firmách přibývá Mileniálů, tedy lidí mezi 21 a 35 lety. Ty pak 
řeší, jak s nimi pracovat.

O dobré rady se podělili ti, kteří už s generačními rozdíly 
pracují, ale také samotní mileniálové.

Na konferenci Práce podle Ypsilon zaznělo, že je důležité 
dát jim prostor, ale firmy mohou zaujmout také sójovým mlé-
kem v kuchyňce.

Konference Práce podle Ypsilon představila potřeby dvou 
odlišných generací.

Generace Y bude již v brzké době tvořit dominantní skupi-
nu celého pracovního trhu. Tzv. mileniálové už nyní výrazně 
zvyšují nároky na zaměstnavatele. Stabilita, loajalita, flexibi-
lita začínají být minulostí a lidé s desetiletou praxí přestáva-
jí být pro firmy atraktivní. Nastupující generace zná svou cenu 
a má co nabídnout.

Téma jak přistoupit k mladým kolegům, kteří myslí jinak, 
zajímá velké množství firem.

Lidí mezi dvaceti a třiceti lety ve firmách přibývá, ne kaž-
dá je ale dokáže zaujmout a udržet si je. Říká se, že nechtě-
jí moc pracovat, nebývá to ale pravda. Jen vyžadují jiný pří-
stup než jejich rodiče.

 Důležité mohou být i zdánlivé drobnosti. Např. sójové mlé-
ko, protože mileniálové si to normální do kafe nedávají. Sa-
mozřejmě stolní fotbálek a neomezený home office. Úsudek 
si udělejte sami.

V roce 2018 bude výpočet čisté mzdy výhodnější pro rodiče s dět-
mi nebo pro zaměstnance s vysokými příjmy. Na druhou stranu 
si daňově pohorší někteří zaměstnanci pracující na zkrácený úva-
zek. Podívejme se na praktické výpočty čisté mzdy v roce 2018.

Sjednaná hrubá mzda a obdržená a vypočtená čistá mzda 
na účet se liší o daňové odvody. Z hrubé mzdy je zaměstnanci od-
vedeno zdravotní pojištění, sociální pojištění a daň z příjmu fyzic-
kých osob. Pouze daň z příjmu fyzických osob může být po celý 
rok nulová a je možné dokonce obdržet daňový bonus. Zdravot-
ní pojištění musí být vždy placeno a sociální pojištění se platí bě-
hem roku do maximálního vyměřovacího základu. Za odvod daní 
ze mzdy za zaměstnance je zodpovědný zaměstnavatel. 

Podívejte se na výpočet čisté mzdy v roce 2018 a kolik za-
platíte státu:
 Zdravotní pojištění
 Sociální pojištění
 Daň z příjmu a daňové slevy
 Daňové zvýhodnění
 Čistá mzda 2018

Zdravotní pojištění
Zaměstnanci je z hrubé mzdy odváděno na zdravotním pojištění 
4,5 % z hrubé mzdy. Dalších 9 % na zdravotním pojištění za za-
městnance odvádí zaměstnavatel. Při výpočtu zdravotního po-
jištění se neuplatňují žádné odpočty nebo slevy. Zdravotní pojiš-
tění bude muset být v roce 2018 zaplaceno alespoň z minimální 
mzdy ve výši 12 200 Kč, dopočet do minima (do částky 1 647 Kč 
v roce 2018) jde na vrub zaměstnance, zaměstnavatelé odvá-
dí na zdravotním pojištění vždy 9 %. Pouze u státních pojištěn-
ců (např. studentů či penzistů) se zdravotní pojištění platí ze sku-
tečné hrubé mzdy.

Sociální pojištění
Na sociálním pojištění je zaměstnanci jeho zaměstnavatelem 
sraženo 6,5 % z jeho hrubé mzdy, dalších 25 % na sociálním po-
jištění odvádí za zaměstnance zaměstnavatel. Rovněž při výpo-
čtu sociálního pojištění se neuplatňují žádné odpočty nebo sle-
vy. Sociální pojištění se však vždy platí ze skutečné hrubé mzdy, 
a to i při práci na zkrácený úvazek s hrubou mzdou nižší než 
12 200 Kč. V roce 2018 se bude sociální pojištění platit maximál-
ně z částky 1 438 992 Kč. Naposledy se zaplatí sociální pojiště-
ní (placené zaměstnancem i zaměstnavatelem) za měsíc, kdy je 

Jednání za  účasti vedení NeRV od  konání 
Nedrážního republikového výboru

28. až 29. 11. 2017 Ústřední sportovní komise – sestavení 
plánu akcí na rok 2018 spolu s rozpočtem na jednotlivé akce. 
Účast Bc. R. Dousková; M. Novotný

30. 11. 2017 Kolektivní vyjednávání na Dopravním zdra-
votnictví v Italské. Bc. R. Dousková, M. Novotný a doplněno 
o MUDr. G. Ritterovou

5. 12. 2017 jednání Klubu seniorů MOVO Plzeň – Dous-
ková; Novotný

6. 12. 2017 slavnostní večer AŽD Praha na základě pozvá-
ní – Tetčice u Brna Dousková; Novotný

7. 12. 2017 jednání P OSŽ – Bc. Dousková
7. 12. 2017 setkání se seniory OSŽ-Ú v odpoledních hodi-

nách – Bc. Dousková
7. 12. 2017 jednání s předsedou OHL ŽS Sobolem příprava 

změn v KS – M. Novotný
8. 12. 2017 Redakční rada Magazínu Obzor v Brně – Bc. R. 

Dousková; M. Novotný a členové redakční rady
12. 12. 2017 porada předsedy OSŽ – Bc. Dousková
13. 12. 2017 volební členská schůze Dopravního zdravot-

nictví nemocnice Italská – Bc. Dousková; Novotný
14. 12. 2017 KV LEGIOS Louny – Novotný
14. 12. 2017 jednání s personální ředitelkou Ing. Julínko-

vou za účasti předsedy OSŽ – Bc. Dousková
15. 12. 2017 návštěva výrobního závodu CZ LOKO v Jihla-

vě – Bc. Dousková; Novotný
18. 12. 2017 pravděpodobný podpis KS Dopravního zdra-

votnictví v Praze, Bc. Dousková; G. Ritterová, Novotný
19. 12. 2017 setkání předsedy OSŽ a vedení NeRV s před-

sedou představenstva Dopravního zdravotnictví v sídle OSŽ
20. 12. 2017 Ú OSŽ

Nový jízdní řád vstoupil v platnost 
10. prosince

Snažíme se neustále, tvrdí České dráhy, zlepšovat cestování, 
a to se projeví i změnami. Patří k nim například:
 nová expresní linka mezi Prahou, západními Čechami
(Plzeň, Cheb, Domažlice) a Mnichovem 
 každou hodinu spoj z centra Prahy do centra Plzně 
za 1 h 25 min bez zastavení
 denně a celoročně přímý spoj EC 114/115 Praha – Kra-

ków 
 obnovení brzkého ranního spojení Prahy s Vídní 
 zavedení nových rychlíkových spojů mezi Prahou 
a střední Moravou v dopoledních hodinách 
 znovuobnovení půlnočního spojení Prahy s Ostravou 
a v brzkých ranních hodinách v opačném směru 
 nasazení modernizovaných vozů na linku R5 
Praha – Ústí n. L. – Cheb 

dosaženo tohoto maximálního vyměřovacího základu a v násle-
dujících měsících se již sociální pojištění neplatí.

Daň z příjmu
I v roce 2018 se bude daň z příjmu fyzických osob platit ze super-
hrubé mzdy, tj. hrubé mzdy zvýšené o povinné odvody zaměst-
navatele za zaměstnance na sociálním pojištění a zdravotním 
pojištění, přičemž superhrubá mzda se zaokrouhluje na stokoru-
ny nahoru. Sazba daně z příjmu fyzických osob činí 15 %. Z hrubé 
měsíční mzdy nad 119 916 Kč se bude v roce 2018 odvádět ješ-
tě 7% solidární daň. Vypočtenou daň z příjmu snižují daňové sle-
vy, podmínkou je podepsání prohlášení k dani u zaměstnavatele. 
Nárok na měsíční daňovou slevu na poplatníka ve výši 2 070 Kč 
mají všichni zaměstnanci. Studenti mají nárok na měsíční sle-
vu ve výši 335 Kč, příjemci invalidního důchodu prvního stup-
ně a druhého stupně na daňovou slevu ve výši 210 Kč a příjem-
ci invalidního důchodu třetího stupně na daňovou slevu ve výši 
420 Kč, na průkaz ZTP/P náleží daňová sleva 1 345 Kč.

Daňové zvýhodnění
Vždy jeden z rodičů může uplatnit daňové zvýhodnění na děti. 
Na první dítě bude v roce 2018 činit 1 267 Kč (o 150 Kč více než 
v roce 2017), na druhé dítě 1 617 Kč a na třetí a další dítě potom 
2 017 Kč. Když je daňové zvýhodnění vyšší než vypočtená daň 
z příjmu, tak náleží daňový bonus ve výši rozdílu mezi daňovým 
zvýhodněním a vypočtenou daní z příjmu fyzických osob.

Vedení NeRV jedná Nový jízdní řád 

Vedení NeRV informuje

Bc. Renata Dousková, 
místopředsedkyně OSŽ,
předsedkyně NeRV OSŽ

Miroslav Novotný, 
člen Ústředí OSŽ 
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Třiatřicet procent mileniálů, se touží dostat na kariérní vr-
chol. A mluví po svém.

V Česku máme vilu, kde si na plátně pouštíme hru 
FIFA a pořádáme zahradní party. Lidi ve firmě jsou pro 
mě jako rodina.

Překvapený byl na této konferenci třeba ředitel Českých 
drah Pavel Krtek. Chybí mu trochu nějaká struktura a disciplí-
na. Nejde si hrát a mít přitom zodpovědnost za zaměstnance. 
Situace je v tomto generačním problému složitější, nejde jen 
o komunikaci a hodnoty.

Právě schopnost převést na mladé důležité úkoly zmiňova-
li ti starší jako něco, co se museli naučit. Během řady vystoupe-
ní padlo, že při hledání mileniálů firma rozhodně nesmí chtít 
"jen" najímat zaměstnance, ale vždy členy týmů.

Vrcholem jejich pyramidy není úcta či uznání, ale sebere-
alizace.

Mileniálové budou brzy tvořit dominantní skupinu pra-
covního trhu. 

Vedení NeRV informuje

Stavební firmy na Slovensku 
očekávají rychlejší růst 

Rodiny s dětmi 
se budou mít lépe 

Opraví dvanáct vagonů naráz 
V rámci Evropy 
se jedná o jednu 
z nejmodernějších 
opraven vagonů

Stavební firmy na Slovensku zvýšily na tento i příští rok odhad 
růstu odvětví, které loni zaznamenalo pokles výkonů. Vyplývá to 
z nejnovějších analýz představených na konferenci o stavebnictví 
v Bratislavě. Na budování nebo rekonstrukcích v zemi pod Tatra-
mi se podílejí také české firmy.

Podnikům zlepšily výhled letošního růstu slovenského sta-
vebnictví na 4,4 procenta z dosavadních čtyř procent. V příštím 
roce by odvětví mělo přidat o 3,8 procenta. Z analýzy vyplývá, 
že kapacity stavebních společností jsou vytížené na rekordních 
93 procent.

V minulém roce slovenské stavebnictví zaznamenalo propad 
o více než desetinu oproti předchozímu roku, kdy země dokonči-
la čerpání peněz z fondů EU z předchozího rozpočtového období.

Nedostatek zaměstnanců nutí stavební firmy odmítat 17 pro-
cent zakázek. Týká se to především velkých firem. Po poklesu ne-
zaměstnanosti na Slovensku na rekordní minimum opakova-
ně upozorňují firmy na nedostatek kvalifikované pracovní síly, 
který pokrývají i zaměstnáváním cizinců. Ve stavebnictví na Slo-
vensku pracuje čtvrt milionu lidí, tedy desetina celkového po-
čtu pracovníků.

Slovenský ministr dopravy Arpád Érsek na konferenci zopako-
val, že evropské peníze na dopravní infrastrukturu jsou do roku 
2020 již rozděleny.

Podle Érseka by stát mohl využít projekt veřejně-soukromé-
ho partnerství (PPP) na výstavbu plánovaného 13,5 kilometru 
dlouhého úseku dálnice D1 na severu Slovenska, který by se měl 
stavět podle původního plánu včetně tunelů. V rámci PPP pro-
jektů, s nimiž již Slovensko zkušenosti má, investor stavbu posta-
ví a stát mu investici postupně splácí.

Některé projekty týkající se budování dálnic či rekonstrukcí 
železničních tratí na Slovensku nabraly zpoždění. Státu se napří-
klad v plánovaném termínu do roku 2020 nepodaří dostavět dál-
nici D1 mezi Bratislavou.

Od prvního ledna 2018 dochází ke změnám u rodičovského příspěv-
ku. Ruší se současné omezení horní hranice výše čerpání rodičov-
ského příspěvku ve výši 11 500 Kč za měsíc, čímž bude umožněno 
čerpat dávku až ve výši odpovídající peněžité pomoci v mateřství. 
Rodiče s vyššími příjmy tak mohou celou částku příspěvku vyčer-
pat rychleji než dosud. Pro rodiny s vícerčaty se zvyšuje celková část-
ka rodičovského příspěvku z 220 tisíc na 330 tisíc korun. Rodiče, kteří 
chtějí novinek využít, musí ale podat novou žádost.

Změny se budou týkat i těch rodičů, kterým se dítě narodi-
lo ještě před 1. lednem 2018. Pokud tyto rodiny nevyčerpaly ce-
lou částku příspěvku, mohou si v lednu požádat o zvýšení pod-
le nových pravidel.

Kromě zrušení horní hranice čerpání rodičovského příspěv-
ku si mohou rodiče, kteří neměli nárok na peněžitou pomoc 
v mateřství, nově zvolit čerpání až do výše 7 600 Kč za měsíc 
a zkrátit si tak dobu čerpání až na tři roky. Jedná se především 
o studenty, OSVČ bez nemocenského pojištění a nezaměstna-
né. Platí ale, že musí provést volbu výše rodičovského příspěv-
ku na příslušném formuláři. Pokud rodiče chtějí uplatnit nárok 
na vyšší rodičovský příspěvek na vícerčata, musí podat novou 
žádost, kde uvedou všechny společně narozené děti. Pokud už 
rodiny s vícerčaty částku 220 tisíc vyčerpaly, ale dětem nejsou 
ještě 4 roky, mohou si znovu požádat o rodičovský příspěvek 
a čerpat ho až do celkové výše 330 tisíc korun (nebo do 4 let 
věku dětí). I nadále platí, že rodiče mohou při pobírání rodičov-
ského příspěvku umístit dítě mladší dvou let do jeslí či školky 
jen na 46 hodin měsíčně.

Pro všechny rodiny, které pobírají rodičovský příspěvek a chtějí 
změnit výši jeho čerpání, platí, že změnu volby výše čerpání podle 
nové právní úpravy lze provést kdykoli od 1. ledna 2018. Bez podá-
ní žádosti bude od ledna 2018 dávka vyplácena ve stejné výši, jaká 
náležela za prosinec 2017. Žádost o změnu výše rodičovského pří-
spěvku mohou po 1. lednu provést všichni, kdo ji chtějí změnit, a to 
bez ohledu na to, kdy ji měnili naposledy. Po první provedené vol-
bě výše dávky podle nové úpravy bude možné měnit výši příspěv-
ku opět pouze jednou za tři měsíce, stejně jako doposud.

Od 1. ledna 2018 se ruší možnost, aby rodičovský příspěvek 
čerpali pěstouni na přechodnou dobu – těmto příjemcům bude 
dávka odejmuta. Zároveň dochází k tomu, že k částkám rodičov-
ského příspěvku vyčerpaným těmito pěstouny před 1. lednem 
2018 se nepřihlíží. To znamená, že rodinám, jejichž dítě ve věku 
do 4 let bylo dříve v pěstounské péči na přechodnou dobu, se 
může navýšit nevyčerpaná celková částka rodičovského příspěv-
ku. Pokud tyto rodiny rodičovský příspěvek pobírají, je potřeba 
se informovat na ÚP ČR o aktuální změněné výši celkové částky 
a případně si upravit výši čerpání rodičovského příspěvku. Pokud 
rodiny s dětmi, které byly dříve v pěstounské péči na přechod-
nou dobu, již rodičovský příspěvek podle původní úpravy dočer-
paly a dítěti nejsou 4 roky, mohou příspěvek dočerpat, ale musí 
podat novou žádost.

Firma Ryko otevřela novou halu. Její součástí je jeden z nejdel-
ších svářených montážních kanálů, měří 40 metrů.

Přes šedesát milionů korun investovala děčínská firma Ryko, 
která je jednou z největších evropských opraven nákladních že-
lezničních vozů, do modernizace výroby. Zrychlí nejenom opra-
vu vagonů, ale díky tomu přijme další tři desítky zaměstnanců. 
Její výstavba byla naší největší investicí za posledních pět let. 
Nebylo to ale tak snadné, protože pod samotnou halou je šest 
až sedm metrů jílu.

Během devíti minut napumpují zaměstnanci firmy bezmá-
la devět kubíků vody do vnitřku cisternového nákladního vago-
nu na přepravu chemikálií a nebezpečných materiálů. Zkouše-
jí tak, jestli nikde nic neprotéká. Kontrola napouštěním doposud 
trvala jednu a půl hodiny, pracovníci měli prostoje.Teď je 90 me-
trů krychlových napuštěno za pouhých pár minut. Vodu používa-
jí z vlastní studny.

V nové hale mohou pracovníci najednou opravovat až 12 
vozů, ročně se tu tak může zrevidovat okolo dvou tisíc vago-
nů. Celková investice do její výstavby a vybavení přišla majite-
le na více jak 60 milionů korun. Přes polovinu šlo na opláštěnou 
ocelovou konstrukci, její založení a zasíťování haly. Vnitřní vyba-
vení haly stálo dalších 15 milionů. Součástí nové haly je jeden 
z nejdelších svářených montážních kanálů. Měří 40 metrů a je 
vybaven nejmodernějšími technologiemi. V hale můžeme opra-
vovat tři vagony najednou. Hala je určena především na běžné 
opravy a revize železničních vozů. Do Děčína míří vagony z celé 
Evropy. Krom samotných oprav tu udělají i garanční prohlídky, 
technické kontroly, rekonstrukce nebo čištění. Mohou se zde se-
jít vozy na přepravu nerostných surovin, pohonných hmot, che-
mikálií, ale i potravin nebo automobilů. V současné době společ-

Investor chce o plánech jednat s Prahou

Zástupci rakouského železničního dopravce Rail Cargo Group 
chtějí jednat s hlavním městem o podobě projektu kontejné-
rového překladiště v Malešicích. Plán na železniční překladiš-
tě, který nyní prochází procesem hodnocení vlivu na životní 
prostředí (EIA), kritizují především místní obyvatelé a zá-

stupci městských částí. Praha zároveň připravuje studii bu-
doucího využití lokality na zásobování metropole.

Například hlavní město požaduje, aby společnost navrh-
la různé varianty záměru, včetně nulové, tedy jeho nepro-
vedení.

Investor však nyní zpracovává desítky připomínek, které 
dorazily k procesu EIA. Společnost je ochotna jednat i o za-
měření překladiště.

Funkci terminálu je možné rozšířit, nicméně hlavní čin-
ností Rail Cargo Group je dálková doprava zboží.

V druhé polovině příštího roku chce magistrát situaci vyhod-
notit a v jakém rozsahu se stavbou terminálu bude souhlasit.

Nový terminál podle současných plánů investora počí-
tá s pohybem dvou až tří vlakových souprav a 110 kamio-
nů denně. Překladiště chce stavět firma Rail Cargo Terminal 
Praha, která spadá pod rakouský koncern Rail Cargo Group.

Proti stavbě překladiště se postavily radnice Prahy 10, 9 
a 14. Podle nich by na místě záměru měla vzniknout rezi-
denční čtvrť. Praha 9 se zase bojí navýšení provozu na Prů-
myslovém polookruhu, které by se dalo po  otevření pře-
kladiště očekávat. Stavbu terminálu odmítají také místní 
obyvatelé.

V územním plánu je lokalita pro železniční terminál v Ma-
lešicích rezervována od roku 1964. Počítá s ním i návrh při-
pravovaného pražského územního plánu. Podle oznámení 
v systému EIA se na překladišti s rozlohou kolem 80.000 me-
trů čtverečních počítá se dvěma jeřáby na manipulaci s kon-
tejnery, šesti železničními kolejemi a umístěním až 900 kon-
tejnerů.

nost zaměstnává 260 lidí. Mají zákazníky od Švédska po Polsko, 
od Maďarska po Francii. Z lokálních firem opravují vagony pro 
Lovochemii, Unipetrol či Spolchemii.

Svou tradicí navazuje Ryko na výtopnu lokomotiv a oprav-
nu založenou roku 1871 v Podmoklech. Společnost Ryko ji pak 
získala v 90. letech, kdy vyhrála soutěž v rámci privatizace. Ryko 
má kromě sídla v Děčíně ještě pobočky v Mladé Boleslavi a Kra-
lupech nad Vltavou. Ve třech provozech provedou zaměstnan-
ci ročně dva tisíce revizí a šest tisíc běžných oprav železničních 
vozů. Firma letos na jaře oslavila čtvrtstoletí své existence. Dal-
ší investice jsou v plánu. Konkurenci máme snad jen v Němec-
ku nebo Švýcarsku. Začínáme teď plánovat další investici v roce 
2021, chtějí otevřít novou kolovnu. 

V Malešicích by mohlo 
vyrůst železniční překladiště.
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KONFERENCE
„JAK SE ŽIJE SENIORŮM 
V ČESKÉ REPUBLICE“

DRUHÉ MEMORANDUM KE ZVÝŠENÍ KVALITY ŽIVOTA 
ČESKÝCH SENIORŮ z listopadu 2017

Koncem� listopadu�se�v Domě�odborových�
svazů�v Praze�pořádala�Rada�seniorů�České�re-
publiky�pod�vedením�Dr. Z.�Pernese�a za účas-
ti�vládních�představitelů�a zahraničních�hostů,�
konferenci�pod�názvem�„Jak�se�žije�seniorům�
v České�republice“.

Základním�cílem�konference�bylo�předsta-
vit�nově�zvoleným�politikům�údaje�o kvalitě�
života�českých�seniorů.�Jako�čestný�host�této�
konference�přijal�pozvání�Ing. Andrej�Babiš.

Na konferenci�se�svými�referáty�vystoupil�zá-
stupce�MPSV,�Asociace�českých�a moravských�

nemocnic,�a místopředseda�RS�ČR.�Témata�pří-
spěvků�byly�český�penzijní�systém,�kvalita�ži-
vota�měřená�spotřebou,�výše�starobních�penzí�
a sociální�postavení�českých�seniorů�v meziná-
rodním�kontextu,�dostupnost�zdravotní�a lé-
kařské�péče,�o seniorském�bydlení�a navazující�
problémy�ve svém�příspěvku�ozřejmil�Ing. Tara-
ba.�Zdůrazni,�že�navýšením�nájemného,�se�se-
nioři�často�dostávají�do těžko�řešitelných�situa-
cí.�Zdůraznil�nutnost�řešit�sociální�bydlení�v ČR.

Se� svým� příspěvkem� rovněž� vystoupil�
Ing. Andrej�Babiš,�který�přítomné�informoval�

o připravované�valorizaci�důchodů,�z důvodů�
nízkých�důchodů�a nutnosti�narovnání�„sta-
rodůchodců“�a „�mladodůchodců�“.�V součas-
nosti�tvoří�důchody�v ČR�1/3�rozpočtu�ČR.�Zá-
kladní�prioritou�v ČR�je�sestavení�vlády�a poté�
bude�vláda�připravovat�návrh�na úpravu�od-
vodu�daní�u OSVČ�a zaměstnanců.

Závěrem�konference�bylo�přijato�a schvále-
no�Druhé�memorandum�ke zvýšení�kvality�ži-
vota�českých�seniorů�v listopadu�2017.�

R. D.

V historii České republiky již druhá odborná mezinárodní konference „Jak se žije seniorům v České republice“ 
svolaná Radou seniorů České republiky, bezprostředně po volbách 2017, vyhodnotila kvalitu života senior-
ské populace a také předala nově zvoleným politikům poselství o stavu plnění "Memoranda ke zvýšení kvali-
ty života českých seniorů“ z konference první. Tj. z října 2014. Konference se zúčastnili předsedové nově usta-
vených poslaneckých klubů Parlamentu ČR, premiér ČR, odpovědní ředitelé příslušných ministerstev, členové 
Odborné komise pro důchodovou reformu, prezident lékárnické komory, představitelé nemocnic, seniorské 
veřejnosti a 12 zahraničních hostů. Na konferenci vystoupilo sedm expertů s  konkrétními tématy o českém 
penzijním systému, o kvalitě života důchodů měřené spotřebou, o výši starobních penzí a sociálním posta-
vení českých seniorů v mezinárodním kontextu, o rozdílech života seniorů ve městech a na vesnicích, o do-
stupnosti zdravotní a lékařské péče seniorům 
a v neposlední řadě též o seniorském bydle-
ní a  jeho nedořešených problémech. Situaci 
v okolních zemích a v Evropské unii předsta-
vili hosté ze Slovenska, Polska a Holandska.  

Průměrný starobní důchod činil v polovině 
letošního roku 11 823 Kč. Z toho 55 % příjem-
ců na průměrnou starobní penzi nedosahuje. 
Velké rozdíly jsou mezi penzemi mužů a žen, 
kde průměrná starobní penze žen je o 18 % nižší než mužů. Měřeno dle parity kupní síly jsou české starobní 
penze na 15. místě z 24. hodnocených zemí Evropské unie. Sociální postavení českých seniorů, měřené obec-
ným náhradovým poměrem, již čtvrtým rokem klesá, a dle propočtů MPSV má v příštím roce poklesnout až 
na hodnotu 39,4 %. Pokles mezigenerační spravedlnosti pod 40 procentních bodů je pro Radu seniorů ČR ne-
přijatelný! V historii ČR se tak stalo pouze jednou, a to v roce 2008 při úrovni náhradového poměru  39,8 %. 
Pokles sociálního postavení seniorské populace pod 40 procentních bodů náhradového poměru neumožňují 
ani mezinárodní dohody, které Česká republika ratifikovala. Ukazuje se, že ani progresivnější varianta nasta-
vení valorizačního vzorce, která se RS ČR po dlouhých diskusích a alternativních propočtech podařila prosadit, 
není při vysokém růstu mezd dostatečná. Dle sekundární analýzy výzkumných šetření Statistiky rodinných 
účtů a Spotřebitelských cen Českého statistického úřadu kvalita života českého důchodce, měřená jeho spo-
třebou, neroste. V posledních dvanácti letech rostla reálná spotřeba pouze u šesti desetin položek spotřeby 
(57,32 %). Na stabilní růst životní úrovně příjmy českým důchodcům nepostačují, za velmi závažnou skuteč-
nost možno považovat 48 procentní pokles reálné spotřeby u výrobků a služeb pro život člověka nezbytných. 
Navíc zde není započítáno opotřebení a nezbytná výměna elektrospotřebičů, nábytku, nádobí, bytového tex-
tilu, atd. Tedy výrobků základních životních potřeb pro dlouhodobou spotřebu. Po zaplacení výrobků a služeb 
pro život člověka nezbytných (94 679 Kč, tj. 77,61 % spotřebních výdajů) zbylo v roce 2016 českému důchodci 
27 319 Kč na nákup výrobků a služeb zbytných. Z toho na nákup knih, novin a časopisů vynakládal český dů-
chodce v loňském roce 1 591 Kč, na nákup domácích a zahraničních rekreací 2 352 Kč, na kulturní produkce 
454 Kč, na rekreační a sportovní služby 352 Kč, na pohoštění v restauracích 3 076 Kč a na ubytování v hotelích 
346 Kč. Na nákup vzdělávacích aktivit vynaložil český důchodce v loňském roce 34 Kč. 

Na 3. sjezdu Rady seniorů ČR, který se uskutečnil 12. května 2017, bylo zobecněno 9 zásadních problémů 
seniorské populace současného historického období (viz www.rscr.cz, složka dokumenty, Střednědobý pro-
gram Rady seniorů ČR na léta 2017 – 2021). K jejich vyřešení sjezd  definoval 13 nástrojů a 22 opatření. Ke  
splnění těchto návrhů již Rada seniorů ČR vyzvala budoucí vládu a dnes vyzývá též novou Poslaneckou sně-
movnu Parlamentu České republiky. Zvlášť důležitými jsou legislativní ukotvení sektoru dostupných a sociál-
ních bytů, uskutečnění vstřícné penzijní reformy pro současnou seniorskou populaci, zavedení právního ná-
roku na seniorské zastupování a pro částečnou kompenzaci nízkých starobních penzí též seniorské benefity. 
Za vstřícnou penzijní reformu pro současné seniory je považováno zejména zavedení 13. důchodu ve výši 
60 % průměrného starobního důchodu ve státě, který bude diferencován dle výše osobního důchodu. Dále 
diferencovaná valorizace starobních důchodů dle věku. Zavedení jednorázového starobního příplatku věko-

vě staršímu důchodci jako kompenzace možnosti přivýdělku. Navýšení vdovských a vdoveckých důchodů 
na úroveň 50 % důchodu předchozího důchodu manžela. A v neposlední řadě též zavedení institutu mini-
málního starobního důchodu na úrovni trojnásobku životního minima, respektive alespoň na úrovni spotřeb-
ního koše základních životních potřeb důchodce.     

Na předchozí konferenci, která se uskutečnila 2. října 2014, deklarovala Rada seniorů ČR pro zvýšení kva-
lity života českých seniorů 7 konkrétních požadavků. Konference je přijala a také podpořila.  O jejich realizaci 
usilovali v uplynulých třech letech experti Rady seniorů ČR v Odborné komisi pro důchodovou reformu, v ko-
misích pro tvorbu Koncepce a zákona o sociálním bydlení a také v Radách vlády pro seniory a stárnutí popula-
ce a pro udržitelný rozvoj. Ke splnění těchto požadavků bylo dále orientováno 20 jednání s premiérem a jeho 

ministry, stanoviska a legislativní návrhy k 26 
vládním návrhům právních a ke dvěma návr-
hům koncepčních předpisů. Při nečinnosti vlá-
dy zpracovala Rada seniorů ČR vlastní návr-
hy zákonů o minimálním starobním důchodu 
a o seniorech. Pro zvýšení finanční dostupnos-
ti nájemního bydlení osamocených senio-
rek a seniorů byl zpracován návrh novelizace 
vládního nařízení č.423/2013 Sb. Pro rozšíření 

informovanosti odpovědných ministrů a dalších ústavních činitelů o postavení seniorské populace v okolních 
zemích byly uskutečněny 3 odborné mezinárodní konference. Definované požadavky prvního Memoranda:   

1. Prostřednictvím důchodové reformy změnit ekonomické nastavení českého penzijního systému 
na hodnoty v Evropě obvyklé. Tj. podíl výdajů na penze navýšit z 9,7 % HDP na 12 až 13 % HDP. 

2. Změnit současné nastavení mechanismu valorizace důchodů tak aby byla spravedlivá. Tj.
  a)  valorizaci propočítávat nikoliv podle spotřebního koše obecné inflace, ale podle spotřebního 

koše životních nákladů důchodců,
  b)  při valorizaci plně vykompenzovat růst životních nákladů starobních důchodců s nízký-

mi příjmy,
  c)  valorizací vykompenzovat diskriminace tzv. „starodůchodců“ a středně příjmových tz. „mla-

dodůchodců“.
3. Přijmout zákon o minimálním starobním důchodu alespoň na úrovni spotřebního koše základních 

životních potřeb důchodců.
4. Zvýšit sociální ochranu osob starších 65 let bydlících osamoceně v nájemních bytech prostřednic-

tvím zákona č.117/1995 Sb., o státní sociální podpoře, zákona č. 111/2006 Sb., o pomoci v hmotné nouzi 
a zákona č. 110/2006 Sb., o životním a existenčním minimu. Přijmout zákon o sociálním bydlení, který oso-
bám v seniorském věku zajistí ústavní právo na bydlení.

5. Novelizovat Nařízení vlády č. 453/2013 Sb., o stanovení podrobnosti a postupu pro zjištění srovna-
telného nájemného obvyklého v daném místě s cílem zajistit objektivní tvorbu cenových map nájemného při 
participaci obcí, ČSÚ, reprezentativních zástupců pronajímatelů a nájemců.

6. Obdobně jako na Slovensku zvýšit právní ochranu seniorské populace, která je ohroženou sociální 
skupinou (statut seniora jako chráněné osoby).

7. Znovu obnovit státem garantovanou 50 % slevu jízdného osobám v seniorském věku na železnici.
Vláda premiéra Sobotky si, přes hektické úsilí Rady seniorů ČR, osvojila pouze požadavky tři. A z toho je-

nom dva dokázala prosadit v Parlamentu ČR. Ustanovení č.1, 3, 4, 5 a 7 stále zůstávají nesplněny. Novou vlá-
du a Poslaneckou sněmovna Rada seniorů ČR a konference vyzývá k nápravě. 

V Praze dne 27. listopadu 2017, Rada seniorů ČR a účastníci mezinárodní konference „Jak se žije senio-
rům v České republice“. 
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Milí�příznivci�zdravotnické�rubriky,
�pokračujeme�závažným�onemocnění�po-

stihujícím�nejenom�ledviny.���
Infekce�močových�cest� (IMC)� � -�zánětem�

jsou�postiženy�jednotlivé�orgány�močového�
systému�–�ledviny�a vývodné�močové�cesty.�
A jako�každou�infekci,� i tuto�skupinu,�dělíme�
na akutní�a chronické�infekce.

Záněty ledvin – tubulointersticiální ne-
fritídy.����

Intersticiální� (tubulointersticiální)�nefrití-
dy�(TIN)�jsou�zánětlivá�onemocnění�postihují-
cí�primárně�tubuly�a ledvinové�(renální)�inter-
sticium�(vmezeřená�tkáň�orgánu,�kterou�tvoří�
řídké�vazivo,�představuje�„kostru“�ledvin,�v níž�
jsou�umístěny�jejich�vlastní�speciální�buňky).�

Původní�název�–�pyelonefritída�–�slouží�
dnes�k označení�užší�skupiny�nefritíd.��

Akutní�bakteriální� intersticiální�nefritídy�
nedělají�diagostické�problémy�z hlediska�prů-
běhu�či�histologického�obrazu.�U chronických�
forem�je�v některých�případech�obtížné�od-
lišit,�zda�zánět�vznikl�jako�primární�či�sekun-
dární.�

Tubulointersticiální nefritídy dělime:
+z�hlediska�rychlosti�vzniku,�průběhu�a re-

verzibility�(zvratnosti)�na akutní ATIN�a chro-
nické CHTIN,�+podle�původce�na bakteri-
ální�a abakteriální,�+podle�průniku�infekce�
na ascendentní�a descendentní.

Ascendentní infekce,�kdy�se�bakterie�do-
stává�do� � ledvin�z nižších�částí�močového�
systému�–�z močového�měchýře,�či�trubice.�
Nejčastějším�původcem�je�E.�coli.�Dalšími�pů-
vodci�mohou�být� �stafylokokové�či�bakterie�
z rodu�proteus�či�enterobakterie.�

Descendentní infekce� jsou�takové,�kdy�
je�infekce�do ledvin�zanesena�např.�krevním�
oběhem�při�jiném�zánětlivém�procesu�v těle�
např.�při�infekčním�zánětu�srdce.�

Akutní tubulointersticiální nefritídy 
ATIN rozeznávame:�*akutní�bakteriální� in-
tersticiální�nefritidu,�*ATIN�při�hypersenzitiv-

ní�reakci�na léky,�*parainfekční,�*ATIN�v rámci�
systémového�onemocnění,�*ATIN�při�malig-
nitách.

*Akutní�bakteriální� intersticiální�nefriti-
da�–�akutní�pyelonefritída�je�relativně�vzácné�
onemocnění.�Vyskytuje�se�častěji�v dětském�
věku,�kdy�je�souvislost�s vezikoureterálním�re-
fluxem�(při�močení��zpětný�tok�/reflux/�moči�
z  močového� měchýře� do  močovodu,� ně-
kdy�až�do ledvinné�pánvičky).�Při�vzniku�mají�
významnou� úlohu� preexistující� obstrukč-
ní�poruchy�vývodného�močového�systému�
(dysfunkce�močového�měchýře,�urolitiáza,�
tumory�prostaty,�močového�měchýře,�močo-
vodu).�Zvýšený�výskyt��akutní�bakteriální� in-
tersticiální�nefritidy�byl�prokázán�v těhoten-
ství�(v důsledků�fyziologických,�hormonálních�
a  funkčních�změn)�a při�diabetes�mellitus.�
V  ledvinách� je�typická�přítomnost�okrouh-
lých�různě�velkých�abscesů�(chorobná�duti-
na�vzniklá�zánětem�a vyplněná�hnisem)�roze-
setých�na povrchu�i uvnitř�ledviny.�Postiženy�
jsou�tubuly�a intersticium.

Klinický obraz:�dominující� jsou�vysoké�
teploty� až� septický� stav,� dysurie� (obtížné�
a bolestivé�močení,�provázené�pálením�a ře-
záním),�bolesti�v bedrech�a mechýři,�nauze�
(nával�na zvracení),�bolesti�hlavy.�V závažných�
případech�se�může�vyvinout�oligurie�(malé�
množství�moči�vytvořené�za 24�hodin�méně�
než�500�ml)�až�anurie�(zástava�močení�atvor-
by�moči).��

Laboratorní vyšetření:� zvyšení�zánětli-
vých�markerů,�v moči�je�charakteristický�nález�
bílkoviny,�velkého�množství�bílých�a červe-
ných�krvinek,�hlenu�a bakterií,�pozitivní�bak-
teriologický�nález,�moč�kultivačně.�K objek-
tivizaci�patologie�močových�cest�(obstrukce,�
konkrementy,�reflux)�využíváme�zobrazovací�
metody�(ultrasonografie,�CT,�vylučovací�uro-
grafie,�scintigrafie�ledvin).

Terapie:�důležitý�je�zvýšený příjem teku-
tin�per�orálně�(ústy)�či�v  infuzi,�analgetika.�

Po odběru�vzor-
ku�moči�na kulti-
vaci,�antibiotika�
většinou�parente-
rálně�(injekčně).�An-
tibiotika�se�podávají�při�
nekomplikované� infekci�po dobu�2� týdnů,�
v případě�komplikované� infekce�se�terapie�
prodlužuje�na 4-6�týdnů.�Rychlé�zvládnutí�in-
fekce�vede�k úpravě�renálních�funkcí�a je�pre-
vencí�jizevnatých�a atrofických�změn.

Prognóza�závisí�na odpovědi�na antibio-
tickou�léčbu�a na přítomnosti�komplikujících�
faktorů�(obstrukce,�konkrementy).�Při�kom-
plikované�akutní�pyelonefritídě�může�paci-
et� i zemřít�na sepsi� (těžká�infekce,�prováze-
na�celkovými�systémovými�projevy�zánětu�
při�výrazné�aktivaci�zánětových�mechanismů,�
reakce�orgánových�systémů�na rozsáhlou�mi-
krobiální�infekci,�i v případě,�kdy�vyvolavatelé�
stavu�nejsou�již�přítomni).

*Akutní�abakteriální� intersticiální�nefriti-
da�je�relativně�vzácná�forma.�Vzniká�nejčastě-
ji�v důsledku�hypersenzitivní�reakce�na léky,�
dále�jako�parainfekční�projev�v rámci�systé-
mové�infekce�(vzniká�akutní�tubulointersti-
ciální�nekróza�s různým�stupněm�funkčního�
postižení� ledvin),�u některých�systémových�
chorob�a při�malignitách.���

Akutní alergická intersticiální nefritída�vzni-
ká� jen�u malého�počtu�nemocných,�po ně-
kolika�dnech�až�týdnech�užívání�některého�
rizikového�léku�–�beta-laktamového�antibio-
tika�nebo�nesteroidního�antiflogistika�bez�zá-
vislosti�na dávce.�Typické�jsou�horečky,�kožní�
změny,�bolesti�kloubů.�V močovém�nálezu�he-
maturie�a eosinofilurie�(krev�a druh�bílých�kr-
vinek).�Snížení�funkce�ledvin�různého�stupně.�

Léčba:�Po vynechání léku dochází u vět-
šiny pacientů k úplné úpravě stavu.�V zá-
važných�případech�je�vhodné�podání�korti-
koidů.�����

Intersticiální nefritída�může�komplikovat�
systémové�nemoci�–�sarkoidozu,�systémový�
lupus�erythematodes,�Sjorgrenův�syndrom.

K poškození�renálního�(ledvinového)�inter-
sticia�s vývojem�renální�nedostatečnosti,� in-
suficience,�může�dojít�v rámci�onkologického 
onemocnění.�Po chemoterapii�dochází�k úpra-
vě�ledvinových�funkcí.�

Večer plný překvapení, 
pocit, který jindy není.

Třpytný pozdrav sněžných vloček, 
hodně dárků pod stromeček.

Na nový rok lásku, něhu, hodně zdraví, 
smůly málo, 

štěstí co by zato stálo.

O zdraví...    MUDr. Gabriela Ritterová
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Turnus Termíny Počet dní Cena za osobu

1. 11.6. až 21.6. 11 6 800,-Kč

2. 21.6. až 2.7. 12 7 500,-Kč

3. 2.7. až 12.7. 11 7 900,-Kč

4. 12.7. až 23.7. 12 8 400,-Kč

5. 23.7. až 2.8. 11 7 900,-Kč

6. 2.8. až 13.8. 12 8 400,-Kč

7. 13.8. až 23.8. 11 7 900,-Kč

8. 23.8. až 3.9. 12 8 400,-Kč

9. 3.9. až 13.9. 11 7 500,-Kč

10. 13.9. až 24.9. 12 6 500,-Kč

NABÍDKA REKREACE v apartmánovém domě ORION v r. 2018

Odkup trati č. 113 do  majet-
ku AŽD s.r.o. Praha byl veden 
snahou společnosti mít vlast-
ní zkušební polygon. Mož-
nost provozování rekreač-

ních víkendových jízd navázala na zde již 
provozovanou dopravu.

Historie�této�dráhy�začíná�v roce�1895�vy-
pracováním�projektu�místní�dráhy�z Čížkovic�
přes�Třebenice,�Třebívlice�a Libčeves�do Obr-
nic.�Koncese�na stavbu�dráhy�byla�vydána�
8. února�1896.�Cena�stavby�této�lokální�trati�
byla�stanovena�na 4.248.000�korun.�Ke stavbě�
trati�bylo�přistoupeno�29.�ledna�1897.�Provoz�
byl�zahájen�19.�prosince�1898�a její�akcioná-
ři�vytvořili�akciovou�společnost�Mostecko-Lo-
vosická�spojovací�dráha.�V počátcích�provozu�
zde�jezdily�smíšené�vlaky�tažené�malou�parní�
lokomotivou,�u ČSD�později�označenou�jako�
řada�310.0.�Tyto�lokomotivy�byly�pro�trať�za-
koupeny�dvě.�Nárůst�provozu�a zátěže�vedl�
akcionáře�ke koupi�dvou�větších�tendrových�
lokomotiv�řady�422.0.�Ve třicátých�letech�20.�
století�zde�osobní�vlaky�zajišťovaly�motorové�
vozy�M130.2�z Tatry�Kopřivnice.�Za druhé�svě-
tové�války�bylo�nutné�vybudovat�3�hraniční�
přechody:�v Čížkovicích,�v Podsedicích�a v Lib-
čevsi.�Po válce,�v padesátých�letech,�zde�již�jez-

dily�nové�motorové�vozy�řady�131.1.�V šedesá-
tých�letech�se�na trať�vrátila�nákladní�doprava�
s parní�lokomotivou�řady�434.2.�Na konci�se-
dmdesátých�let�se�zde�objevily�nové�motoro-
vé�vozy�řady�152.0�a pro�nákladní�vlaky�moto-
rové�lokomotivy�řady�466.2.�Roku�1982�došlo�
v úseku�Třebenice�město�-�Dlažkovice�k uje-
tí�svahu�a trať� jen�těsně�unikla�zrušení.�Pro-
voz�byl�obnoven�až�v roce�1987.�V devadesá-
tých�letech�20.�století�v podstatě�na této�trati�

skončila�nákladní�doprava�a výrazně�poklesla�
osobní�přeprava.�V roce�2007�zde�byl�provoz�
pravidelné�osobní�dopravy�ukončen.�Neudr-
žovaná�trať�tak�dále�chátrala.
A co čeká tuto dráhu nyní? Vrácení do živo-
ta a vyhlídka lepších časů.

(Čerpáno z knih a zdrojů týkajících se 
Švestkové dráhy.)

ŘECKO, Leptokarie, Olympská riviéra

Kontaktní�osoba:
Bc. Tereza�Gojná
tel.:�972 241 928
mob.:�737 275 077

POBYTY� JSOU� URČENY� POUZE� ČLENŮM�
OSŽ�(všem�bez�rozdílu�zaměstnavatele)�a je-
jich�rodinným�příslušníkům.�Objednávky�bu-
dou�zpracovávány�postupně�tak,� jak�budou�
docházet�na mezinárodní�oddělení�OSŽ.

Ceny�jsou�dotovány�z prostředků�ODBORO-
VÉHO�SDRUŽENÍ�ŽELEZNIČÁŘŮ!!!

Žadatel�použije�k objednání�rekreace�for-
mulář�„Závazná�objednávka�rekreace�v apárt-
mánovém�domě�ORION�v Řecku�v roce�2018“,�
který�je�součástí�nabídky.�

Závaznou� objednávku� potvrdí� žadateli�
předseda�ZO�OSŽ.�

Bližší informace najdete na www.osz.org

Švestková dráha připravil Karel Šimáček

Orion pod stromeček
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Pořadí žen
1. Milada Sabová (SŽDC, OŘ Praha) –1015 bodů
2. Jarmila Březinová (SŽDC, OŘ Praha) – 892 bodů
3. Jana Křivanová (ČD, ZAP Č.Budějovice) – 887 bodů

Pořadí mužů
1. Michal Pytlík (Cargo, PJ Ostrava) – 1238 bodů
2. Miroslav Šnejdar (SŽDC, GŘ O11) – 1228 bodů
3. Zdeněk Kamiš (Cargo, PJ Č.Budějovice) – 1197 bodů

Sport

Mistrovství České republiky železničářů v kuželkách

Turnaj v bowlingu dvojic 2017

RSK�Plzeň�uspořádala�za účasti�ekon.
nám.OŘ�Plzeň� Ing. Lenky�Novákové�
a místopředsedy�OSŽ�p. Miroslava�No-
votného�v Plzni�ve dnech�15.�až�16.�lis-
topadu�otevřené�MČR�v kuželkách.�
V základním�kole�se�představilo�24�
mužů�a 12�žen,�kteří�postoupili�z jed-
notlivých�oblastních�kol.�Zastoupe-
ny�byly�organizace�ČD,�a.s.,�ČD�Cargo�
a.s.,�SŽDC�s.o.,�ale�i členové�OSŽ�z ne-
dráž.�organizací.�Do finále�postoupilo�

12�mužů�a 8�žen.�V základním�kole�se�
někteří� i ostřílení�borci�trápili�a štěs-
těna�přála�jiným.�Ve finále�však�všich-
ni�předvedli�vynikající�výkon�a byla�ra-
dost�je�sledovat.�Vítězové�měli�ve finiši�
více�chladnou�hlavu�a pevnou�ruku.�
Jak�se�říká�„Štěstí�přeje�připraveným“.�
MČR�proběhlo�v příjemné�atmosféře�
a účastníci�byli�spokojeni.

Václav Kesl 

Každý�rok�se�ke konci�listopadu�koná�ve spo-
lupráci�ZO�OSŽ�Ústředí�s vedením�OSŽ�tur-
naj�v bowlingu�dvojic.�Ne� jinak� tomu�bylo�
i  letos,�kdy�se�hráči�a hráčky�sešli�v pondě-
lí�27.11.2017�ve Zlaté�kovadlině�v Praze�Ho-
lešovicích.

Do turnaje,�který�se�hrál�dvoukolovým�způ-
sobem,�se�přihlásilo�28�hráčů�a hráček�a tím�
vytvořili� 14� dvojic,� které� byly� rozlosovány�
na jednotlivé�dráhy.

Účastníky� na  klání� přivítal� předseda� ZO�
OSŽ-Ústředí�Luděk�Šebrle�a v úvodním�slově�
vysvětlil�přítomným,�jak�bude�turnaj�probíhat.

Následně�předal�slovo� I.�místopředsedo-
vi�OSŽ�Vladislavu�Vokounovi,�který�řekl,�že�je�
rád,�že�se�přihlásilo�tolik�účastníků�turnaje,�po-
přál�všem�co�nejlepší�výsledek�a turnaj�oficiál-
ně�zahájil.

Každá�dvojice�absolvovala�své�hody�na pře-
dem�vylosovaných�drahách,�kdy�se�hráči�pra-
videlně�střídali�a každý�odehrál�dohromady�
dva�náhozy.�O konečném�pořadí�dvojic�roz-
hodoval�celkový�součet�sražených�kuželek�
obou�hráčů.

Od prvních�hodů�bylo�možno�pozorovat,�
že�se�všichni�snaží�o co�nejlepší�výsledek.�Ale�
i tak�se�v průběhu�prvního�kola�vytvořily�tři�vý-
konnostní�skupiny,�které�ve druhém�bojovaly�
o stupně�vítězů,�střed�závodního�pole�a o to�
nebýt�poslední.�O umístění�vice�či�méně�roz-
hodovala�i vyváženost�dvojice.

Aby�všichni�zúčastnění�hráči�a hráčky�měli�
dostatek�sil,�tak�pro�ně�bylo�v průběhu�turnaje�
zabezpečeno�drobné�občerstvení.

Po odehrání�obou�kol�všemi�dvojicemi�na-
stal�čas�spočítat�body�a vyhlásit�pořadí.�Vy-
hlašování�se�ujal�Luděk�Šebrle�spolu�s Vladi-
slavem�Vokounem.�Jak� je�ve sportu�známo,�
byla�umístění�vyhlašována�od konce�výsled-
kové�listiny�po stupně�vítězů,�aby�se�docílilo�
napětí�mezi�účastníky�až�do poslední�chvíle.�
Na nich�se�umístily�a postupně�poháry�pře-
vzaly�dvojice:�na třetím�místě�Věra�Nečaso-
vá�s Antonínem�Leitgebem�s náhozem�480�
bodů,�druhé�místo�Eliška�Čiháčková�s Marti-
nem�Markvartem�s náhozem�520�bodů�a vítě-
zi�se�stali�Renata�Dousková�s Miroslavem�No-

votným�s náhozem�556�bodů.�Sláva�vítězům,�
čest�poraženým.

Vítězové�obhájili�své�prvenství�z roku�2016,�
kdy�zvítězili�s náhozem�504�body�a znovu�pře-
vzaly�putovní�pohár.�Pokud�se�jim�podaří�zví-
tězit�i v příštím�roce,�bude�třeba�pořídit�nový�
putovní�pohár,�neboť�tento�by�jim�po třetím�
vítězství�již�zůstal.

Všichni�účastníci�si�s sebou�domů�odnes-
li�drobnou�pozornost�a snad�i příjemný�pocit�
z prožitého�odpoledne.�Společně�věří,�že�se�
sejdou�na turnaji�v roce�2018.

Luděk Šebrle
předseda ZO OSŽ-Ústředí



Zahalena třpytivým mrazivým hábi-
tem s nejkrásnějšími odstíny modré 
kouzlí zimní vládkyně svým prstem 
křehká tajemství vloček studených 
nocí a  lehce ojíněným dechem je 

spolu s věrným sluhou větrem fouknutím posí-
lají do lidských údolí, která se pod nimi jen více 
prohnou a zablikají na poplach teply svých pří-
bytků. Zázrak vytvořený spojením kouzel, mož-
ná i důkaz jejich skutečné přítomnosti. Každá 
je jiná, výjimečně křehká, neuvěřitelně jemná, 
utkaná z ledových pavučinek a stejně jako je-
jich ledová malířka, tající při styku s vítězným 
teplem. Nastává čas jejich vzdušných čarovných 
rojení, doba zimy, ale též doba velkých i malých 
přání, z nichž se mnohá i ta neuvěřitelná vypl-
ní právě díky konstelaci jednoho z nejkrásněj-
ších a nejsilnějších úplňků v roce. Doba vánoč-
ní i se Silvestrem bude již za pár hodin minulostí, 
zasněžená kouzlem zimy. Přiliv letu sněhových 

bílých vloček se o půlnoci na pár vteřin zasta-
ví v našich srdcích a vládkyně se brzy poté uloží 
ke spánku. Neúnavný zvědavý vítr se však ještě 
nějakou dobu bude zvědavě prohánět komíny 
lidských obydlí. Něco se změnilo, něco, co není 
vidět, co jste možná ani nestačili zaznamenat, 
co se právě uprostřed letošního vánočního ča-
rování a magie čerstvě zrodilo a zažehlo plamí-
nek naděje na novou, lepší budoucnost plane-
ty Země. Šance v tom věčném koloběhu života 
roztočit společnými silami něco, co může po-
hnout motorem srdcí. Vánoce samotné a Nový 
rok nám, ať už chceme, či ne, nadělí navíc ba-
líčky citu, lidského pochopení, jiskřičky přátel-
ství, možná lítosti, pochopení. Pokud jste se roz-
hodli své dárky rozbalit, už je nikdy nevracejte, 
podržte si je v náručí, ve svých srdcích a nech-
te si je do zásoby do právě nastávajícího Nové-
ho roku. S přibližujícím svítáním začíná znovu 
sněžit, z lidských příbytků je slyšet tiché spokoje-

né oddechování, ale 
i  pláč dětí, možná 
zrovna těch opuště-
ných, nebo nemoc-
ných, jinde se rozléhá 
smích, veselí, ale i křik, 
hádky, výčitky. Vítr se po-
sléze posadil na chvíli na jeden z vysokých za-
sněžených krovů. Když budete dobře, skutečně 
pozorně naslouchat, předá Vám vánoční vítr své 
poselství. „Kdyby to bylo v mé moci, dát všem li-
dem na světě dar se smát. A smáli by se a smá-
li by se, protože já věřím, že když se lidi smějí, 
tak nemají čas mít na sebe vztek a nemají čas se 
prát. Aspoň jeden den v roce. Přeji ti krásný Nový 
rok a přileť zas.

Přeji Vám všem dobrý vítr 
do plachet v roce 2018!

NEDRÁŽNÍ Vydává�NeRV�Odborového�sdružení�železničářů,�Dům�Bohemika,�Na Břehu�579/3,�190 00�Praha�9�jako�internetovou�přílohu�týdeníku�OBZOR.�Re-
daktor�Milan��Sedlák.�Sídlo�redakce:�Voříškova�2,�623 00�Brno,�tel.:�543 217 005,�530 311 682,�mob.:�602 749 620,��e–mail:� ��nedrazniobzor@email. cz.
�Předsedkyně�redakční�rady:�místopředsedkyně�OSŽ�a předsedkyně�NeRV�OSŽ�Bc. Renata�Dousková,�e–mail:�renata.douskova@osz.org, tel.: 972 241 986

Vánoční rozjímání  Miroslav Novotný

V tomto�měsíci�slaví�narozeniny:�

Roman�Kubeš�–��AŽD�Praha,�ZS�Olomouc�

Kateřina�Křížová�–�OHL�ŽS

Milan�Sedlák�–�redakce�Nedrážní�Obzor�

Alena�Uhlířová�–�DZ�Přerov

Hana�Táborská�–�AŽD�Praha�

Michal�Podsedník�–�DZ,�Praha�Italská

Blahopřejeme

PF  2018

přeje 
Nedrážní republikový výbor OSŽ

Vážení přátelé, kolegové, čtenáři Nedrážního magazínu Obzor,
nastává adventní a vánoční čas, který má v sobě kouzlo a magic-

kou mystiku, jež působí na každého z nás. Dovolte mi, Vám poslat 
kousek tohoto kouzla s přáním pohodových a klidných Vánoc v kru-
hu svých blízkých, hodně zdraví, štěstí a spokojenosti v roce 2018.

Bc. Renata Dousková, místopředseda OSŽ
Miroslav Novotný, člen Ú OSŽ

Redakce a redakční rada Nedrážního magazínu Obzor


